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BioBased Bouwen: 
‘niet te veel praten,  gewoon doen!’
Weg van fossiele bronnen! De rijksoverheiD Wil naar een bio-

baseD economy. een circulaire economie gebaseerD op bio-

materiaal in plaats van op aarDolie. in De bouW is biobaseD 

vanouDs aanWezig (hout bijvoorbeelD). maar het aanDeel 

moet De komenDe jaren fors omhoog. hoe Dat zou moeten is 

een van De vragen aan het expertpanel. 

1.  Is bIobased bouwen de zoveelste hype? of een blIjvertje?

daan bruggInk: “Biobased is zeker geen hype. Biobased geeft voor een deel antwoord op het 

grondstoffenprobleem, na energie de volgende grote duurzaamheiddrempel. Recycling, maar ook 

principes als Turntoo en C2C bieden een stuk van de oplossing. Biobased bouwen grijpt in op de kern 

van het probleem: de afhankelijkheid van fossiele grondstoffen. De potentie om in de grote bouw-

stroom door te dringen is er. Biobased grondstoffen zijn relatief eenvoudig verkrijgbaar en met de 

stijgende olieprijs steeds goedkoper. Biobased materialen uit de bioraffinage gaan de ‘foute’ mate-

rialen uit die sector vervangen. Ze zien er hetzelfde uit, en de bewerking is ook hetzelfde, maar de 

basis is biobased. Het zijn ‘biorenewables’ geworden. Voorbeelden te over: biopolymeren, bioplastics, 

biofoam enz. Een stille biobased revolutie!”

jan van dam: “Biobased sluiten aan bij de circulaire economie, die het failliete, huidige economische 

groeimodel zal gaan vervangen.”  

peter fraanje: “Biobased bouwen past in een verdere verduurzaming van productie en toepassing 

van bouwmaterialen. Biobased materialen zijn ouder dan de weg naar Rome. Hout is natuurlijk één 

van de bekendste materialen; stro, riet, vlas, schelpen, schelpkalk zijn voorbeelden van materialen 

die veelvuldig in de traditionele bouw werden toegepast. De belangstelling voor biobased materia-

len is ook niet nieuw. Vanuit de Duitse bouwbiologie was er sinds de jaren 50 van de vorige eeuw 

al belangstelling voor bio-materialen. Ook vanuit de landbouw is al langer aandacht voor non-food 

toepassingen van gewassen, eind jaren 80 had men het over agrificatie. Toen waren er onder meer 

studies naar beton versterkt met vlasvezels. 

jan van dam: “Biobased bouwen is zeker geen hype. Bouwen met natuurlijke materialen is van alle 

tijden. Het is alleen enigszins op de achtergrond geraakt in de laatste decennia, waarin architectuur 

met staal, glas, beton en kunststof de boventoon hebben gevoerd. Het is een blijvertje als de wens 

serieus wordt genomen om meer duurzaam met de schaarse grondstoffen om te gaan. Het heeft de 

potentie om innovatie in de bouw te stimuleren en vernieuwing te brengen in de manier waarop er 

tegen permanente en tijdelijke bouwconstructies wordt aangekeken. Een biobased economy zonder 

participatie van de bouw is ondenkbaar.” 
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fred van der burgh: 
“Doordat de motivatie om biobased materialen te gaan gebruiken ook sterk bedrijfseconomisch en 

bedrijfspolitiek is, zal het geen tijdelijke hype zijn. Het tempo waarin biobased bouwen ingevoerd zal 

gaan worden is nog wel onduidelijk, dit is sterk afhankelijk van de ontwikkelingen met de huidige 

grondstoffen en het tempo waarin fabrikanten hun productieprocessen gaan aanpassen.

kunst wordt nu met de moderne inzichten biobased materialen geschikt te maken voor alle toepas-

singen in de bouw.”

wIllem böttger: “ik verwacht dat biobased bouwen een grote rol gaat spelen. Veel conventionele 

bouwmaterialen zijn energie-intensief om te produceren of maken gebruik van grondstoffen met 

schaarse aardmaterialen. Biobased materialen vervaardigd uit (rest) materialen van de landbouw 

hebben deze nadelen niet en zijn kort cyclisch regenereerbaar. De aandacht voor het onderwerp is 

momenteel mogelijk een hype, maar biobased materialen zullen net als zonne-energie of natuur-

winkels een gestage groei doormaken in de gebouwde omgeving.”

2.  waarom bIobased bouwen? wat voegt het toe aan het bestaande dubo/C2C- 
 repertoIre?

jan van dam: “Zuinigheid met schaarse grondstoffen wordt gecombineerd met inzet van biogrond-

stoffen en hoogwaardig hergebruik van materialen.”

daan bruggInk: “Dubo sluit grondstoffen op fossiele basis niet uit. C2C houdt ze in een technische 

kringloop. Biobased materialen halen als het ware de technische materialen uit deze kringloop en 

brengen ze onder in de natuurlijke kringloop. in die zin pakken ze het probleem juist echt bij de kern 

aan!”

jan van dam: “Biobased bouwen onderscheidt zich van bestaande dubo doelstellingen en C2C, 

omdat de grondstoffen zijn gebaseerd op dierlijke of plantaardige producten. Het zijn CO2 neutrale 

materialen, die in tegenstelling tot fossiele of olie gebaseerde grondstoffen, steeds weer hernieuw-

baar zijn en dus door jaarlijkse aanwas beschikbaar komen en geen extra broeikasgas in de atmosfeer 

brengen. in tegendeel, hiermee wordt kort cyclische koolstof in een bouwwerk voor langere tijd 

vastgelegd.”

fred van der burgh: “ik beschouw biobased bouwen eerder als overlappend met dubo en C2C, 

maar dan met de toevoeging dat je van oneindig produceerbare grondstoffen uitgaat en niet van 

oneindig recyclebare materialen of onverwoestbare materialen.”

best praCtICes volgens 
peter fraanje
“in nederland zijn tal van bioba-

sed projecten gerealiseerd. Voor-

beelden zijn de mW2 woningen in 

’s-Hertogenbosch (architect Renz 

Pijnenborgh), houten logbouw 

met de eerste moderne grasdaken 

in nederland, Waddenwoningen, 

gebouwd in het noorden van het 

land en woningen gebouwd door 

de coöperatieve vereniging Q naar 

ontwerp van miii architecten. Her 

en der in nederland staan ook 

woningen gebouwd uit strobalen. 

Voor de Floriade in 2002 is een 

tijdelijk congresgebouw geheel 

opgetrokken uit biobased mate-

rialen en leem in opdracht van 

de Rabobank naar een ontwerp 

van architect alexander giesen. 

Organisaties als de Triodosbank en 

staatsbosbeheer (o.m. bezoe-

kerscentrum Ospel) hebben ook 

ervaring opgedaan met biobased 

materialen.

interessant in het licht van 

biobased bouwen is de opkomst 

van prefab. De houtindustrie 

investeert in ClT-fabrieken. ClT 

staat voor Cross laminated Tim-

ber. Deze moderne houtproduktie 

maakt het mogelijk bouwelemen-

ten in gecontroleerde omstan-

digheden te prefabriceren en in 

korte tijd op de bouwplaats te 

monteren. Ook op kleinere schaal 

zien we de ontwikkeling van een 

prefab scharnierkap met bijvoor-

beeld vlaswol als isolatiemateriaal. 

Het vlaswol wordt zo niet meer 

blootgesteld aan de elementen bij 

toepassing. Dit komt de kwaliteit 

en levensduur ten goede.”

expert panel


